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PROTOKÓŁ nr XIV/2019 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 27 listopada 2019 r. w godzinach 1100 – 1400 

w sali nr 26 Urzędu Miasta w Suwałkach ul. Mickiewicza 1. 

 

Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach.  

Radni obecni: 

1. Bogdan Bezdziecki 

2. Sylwester Cimochowski 

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Zbigniew Roman De-Mezer 

5. Anna Maria Gawlińska 

6. Krystyna Gwiazdowska 

7. Jacek Juszkiewicz  

8. Mariola Brygida Karpińska 

9. Kamil Klimek 

10. Karol Korneluk 

11. Stanisław Kulikowski 

12. Kamil Lauryn    

13. Jacek Niedźwiedzki 

14. Adam Ołowniuk  

15. Wojciech Pająk 

16. Zdzisław Przełomiec 

17. Jacek Roszkowski.  

18. Anna Ruszewska   

19. Jarosław Schabieński 

20. Sławomir Sieczkowski 

21. Andrzej Turowski 

22. Marek Lech Zborowski-Weychman 

Nieobecny radny Jarosław Józef Kowalewski. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

 

W obradach uczestniczyli: 
 

Prezydent Miasta Suwałk, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych 

wydziałów Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, sołtysi, prezesi i dyrektorzy 

niektórych jednostek organizacyjnych, przedstawiciele radia, telewizji i prasy.  

Listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 5 do protokołu. 
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Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 

 

Zdzisław Przełomiec otworzył XIV sesję Rady Miejskiej w Suwałkach, po czym powitał 

przybyłych na obrady: Czesława Renkiewicza – Prezydenta Miasta Suwałk, Ewę Beatę Sidorek 

– Zastępcę Prezydenta Miasta, Łukasza Kurzynę – Zastępcę Prezydenta Miasta, Wiesława 

Stelmacha – Skarbnika Miasta,  Mariusza Klimczyka – Sekretarza Miasta, przedstawicieli 

instytucji rządowych i powiatowych, służby mundurowe, przedstawicieli związków 

zawodowych, dyrektorów, kierowników i prezesów miejskich jednostek organizacyjnych, 

sołtysów, przedstawicieli radia, telewizji i prasy, radców prawnych, naczelników                               

i kierowników wydziałów Urzędu Miejskiego. 

Powitał przybyłych na obrady mieszkańców miasta oraz internautów, radnych 

Rady Miejskiej w Suwałkach. 

Stwierdził, że na 23 radnych ustawowego składu Rady w obradach wzięło udział  

22 radnych, w związku z powyższym istniało wymagane quorum do podejmowania 

prawomocnych uchwał.  

 

 

Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

 

Zdzisław Przełomiec przypomniał, że porządek obrad został radnym podany przy 

zawiadomieniu o zwołaniu sesji.  

 

Radni nie zgłosili wniosków. 

 

Zdzisław Przełomiec stwierdził, że porządek obrad, w brzmieniu zaproponowanym Państwu 

radnym przy zwołaniu sesji, został przez Wysoką Radę przyjęty.  

 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach.  

2. Przyjęcie wniosków do porządku  obrad.  

3. Przyjęcie protokołu nr XIII/2019 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia  

30 października 2019 roku.   

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 30 października 2019 roku.  

5. Informacja dotycząca zapotrzebowania na zatrudnienie więźniów w jednostkach 

podległych Miastu Suwałki oraz  w innych podmiotach uprawnionych (na podstawie 

ustawy Kodeks karny wykonawczy) do zatrudniania więźniów. 

6. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w Mieście Suwałki za rok szkolny  

2018/ 2019. 

7. Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej  

w Suwałkach w sprawie  Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii w Suwałkach na 2020 rok.  
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8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie Miejskiego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii  

w Suwałkach na 2020 rok.  

9. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zadań 

Miasta Suwałki realizowanych w roku 2019 ze środków Państwowego Funduszu 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Statutu Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Rodzinie w Suwałkach. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany statutu Centrum Usług Wspólnych  

w Suwałkach.  

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie  zmiany uchwały w sprawie ustalenia 

wysokości opłat za pobyt dziecka w żłobku prowadzonym przez Miasto Suwałki  

oraz określenia maksymalnej opłaty za wyżywienie w żłobku. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie stwierdzenia przekształcenia 

dotychczasowego Ośrodka Dokształcania i Doskonalenia Zawodowego w Suwałkach  

i dotychczasowego Centrum Kształcenia Praktycznego nr 2 w Suwałkach, 

wchodzących w skład Zespołu Szkół Technicznych w Suwałkach, w Centrum 

Kształcenia Zawodowego nr 1 w Suwałkach wchodzące w skład Zespołu Szkół 

Technicznych w Suwałkach. 

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie stwierdzenia przekształcenia 

dotychczasowego Ośrodka Dokształcania i Doskonalenia Zawodowego nr 2  

w Suwałkach i dotychczasowego Centrum Kształcenia Praktycznego w Suwałkach, 

wchodzących w skład Zespołu Szkół nr 6 im. Karola Brzostowskiego w Suwałkach,  

w Centrum Kształcenia Zawodowego nr 2 w Suwałkach wchodzące w skład Zespołu 

Szkół nr 6 im. Karola Brzostowskiego w Suwałkach. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia obowiązujących w 2020 r. 

wysokości opłat i kosztów związanych z usunięciem i przechowywaniem pojazdów  

na terenie Gminy Miasta Suwałki. 

16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie określenia 

przystanków komunikacyjnych w Suwałkach, których właścicielem albo zarządcą  

jest Gmina Miasto Suwałki, warunków i zasad korzystania z nich oraz ustalenia stawki 

opłat za korzystanie z tych przystanków. 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego rejonu ulicy Studzieniczne w Suwałkach.  

18. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały 

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego 

pomiędzy ulicą Reja a ulicą Szpitalną w Suwałkach. 

19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2019 rok. 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata  2019-2040. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie 

nieuwzględnienia petycji Fundacji Rozwoju Obrotu Bezgotówkowego w Warszawie  

w sprawie  wprowadzenia płatności bezgotówkowych.  

20. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia insygniów Miasta Suwałki  

i zasad ich używania. 

21. Wnioski i oświadczenia radnych. 



4 

 

Ad pkt. 3 

Przyjęcie protokołu nr XIII/2019 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia  

30 października 2019 roku.     

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że zgodnie z § 46 Statutu Miasta Suwałk protokół obrad 

z XIII sesji został sporządzony i wyłożony do wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej.  

Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia do protokołu nie później niż w dniu roboczym 

poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na której następuje przyjęcie protokołu,  

czyli w dniu 26 listopada 2019 r. 

 

W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek i uzupełnień, wobec 

powyższego protokół nr XIII/2019 obrad Rady Miejskiej w Suwałkach, został przyjęty. 

 

 

Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej              

w Suwałkach od dnia  25 września 2019 roku.   

Informacja stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że powyższą informację radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych. Zapytał, czy są uwagi i pytania w tym zakresie.       

 

Uwag i pytań nie wniesiono.  

 

Zdzisław Przełomiec stwierdził, że Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu 

uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia  25 września 2019 roku została przyjęta.  

 

 

Ad pkt. 5 

Informacja dotycząca zapotrzebowania na zatrudnienie więźniów w jednostkach 

podległych Miastu Suwałki oraz w innych podmiotach uprawnionych (na podstawie 

ustawy Kodeks karny wykonawczy) do zatrudniania więźniów. 

Informacja stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że Informację… radni otrzymali w materiałach sesyjnych 

wraz z Informacją uzupełniającą z dnia 29 października br., która stanowi załącznik nr 8  

do protokołu. 

Nadmienił również, że realizując obowiązek wynikający z § 4 ust. 2 Rozporządzenia 

Ministra Sprawiedliwości z dnia 21 sierpnia 2017 r. w sprawie trybu wyznaczania podmiotów, 

na rzecz których skazani mogą wykonywać prace na cele społeczne oraz czynności tych 

podmiotów w zakresie wykonywania pracy, Prezydent Miasta Suwałk przedkłada Informację 

o liczbie i treści zgłoszonych zapotrzebowani oraz o podmiotach, które zgłosiły 

zapotrzebowanie na nieodpłatną pracę osadzonych w 2020 roku i spełniają wymagania 

określone w art. 123 a § 5 ustawy Kodeks karny wykonawczy. 
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Uwag i pytań nie wniesiono.  

 

Zdzisław Przełomiec stwierdził, że Informacja dotycząca zapotrzebowania na zatrudnienie 

więźniów w jednostkach podległych Miastu Suwałki oraz w innych podmiotach uprawnionych 

(na podstawie ustawy Kodeks karny wykonawczy) do zatrudniania więźniów została  przyjęta.  

 

 

Ad pkt. 6 

Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w Mieście Suwałki za rok szkolny  

2018/2019. 

Informacja stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że powyższą Informację radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych.  Zapytał, czy są uwagi i pytania w tym zakresie.       

 

Anna M. Gawlińska w imieniu ugrupowania Radnych „Mieszkańcy Suwałk” wyraziła 

zatroskanie dotyczące funkcjonowania suwalskiej oświaty. Z przedłożonej Informacji… 

wynika, że w budżecie miasta w 2018 roku zaplanowano tylko 28% zgłoszonych przez 

dyrektorów szkół potrzeb na remonty i awarie szkół, zaś w 2019 r. było niespełna 19%.  

Jest to sytuacja niepokojąca. Nie należy odkładać remontów na później, ponieważ potrzeby  

w tym zakresie będą wzrastać. Przez to pogarszają się warunki do nauki i bezpieczeństwo dzieci 

i młodzieży. Zmniejsza się też komfort pracy. Budowane są coraz to nowe obiekty, ale nie stać 

Miasto na utrzymanie starych.  

 Drugą sprawą poruszoną przez radną było obniżenie standardu opieki nad 3-letnimi 

dziećmi w przedszkolach. Uważamy, że nie należy szukać oszczędności kosztem najmłodszych 

mieszkańców. Zlikwidowanie etatów niań w przedszkolach bardzo niepokoi rodziców  

i nauczyciel. Powoduje frustrację i niepotrzebny stres, co wpływa na społeczne niezadowolenie. 

Poruszyła również temat utworzenia Centrum Usług Wspólnych, które od stycznia  

2020 r. rozpocznie funkcjonowanie. Dotarły informacje, że pracownicy administracji Centrum, 

dopiero w grudniu zostaną przeszkoleni w ramach dodatkowych obowiązków. Radni 

„Mieszkańcy Suwałk” chcą mieć pewność, że Centrum spełni swoje zadanie i że wszystko jest 

przygotowane, a tym samym nie pogorszą się warunki pracy pozostałych pracowników  

w szkołach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk – odnośnie niskiego wskaźnika zaspokojenia 

potrzeb remontowych w suwalskich szkołach – nadmienił, że jego celem jest doprowadzenie  

do ostatecznego finału wykonania termomodernizacji we wszystkich szkołach. Niemniej jednak 

wymaga to czasu i znacznych nakładów finansowych. Podkreślił, że w najbliższej przyszłości 

nastąpi ostatni etap termomodernizacji pięciu przedszkoli w naszym mieście, gdyż są rozstrzygnięte 

przetargi w tym zakresie. Stwierdził, że nakłady na remonty placówek oświatowych nie są niskie. 

W roku bieżącym na wydatki majątkowe, związane z remontem szkół, przeznaczono  

17 mln. zł, w roku ubiegłym była to kwota 14.400 mln. zł, a w 2017 roku ponad 6 mln. Bardzo 

dużo środków finansowych przeznaczono na dostosowanie placówek oświatowych  

do spełnienia wymogów przeciwpożarowych. Prace w tym zakresie w roku bieżącym zostały 

wykonane w Szkole Podstawowej nr 2, a w przyszłym w SP nr 9. Konieczne jest też wykonanie 

remontu zaplecza Szkoły Podstawowej nr 10 i na ten cel nie ma środków finansowych  
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w budżecie miasta. Sądzono, że pieniądze na ten cel mieszkańcy zechcą przekazać w ramach 

budżetu obywatelskiego, ale okazało się, że wolą mieszkańców jest wybudowanie nowego 

obiektu sportowego. 

 Prezydent Miasta poinformował, że w dniu 26 listopada br. rodzice 3-letnich dzieci 

wnieśli petycję w sprawie zawieszenia likwidacji etatów niań w przedszkolach. W tej sprawie 

odbyło się spotkanie z rodzicami 3-latków i dyrektorem jednego z przedszkoli. Sprawę uznał 

za bardzo ważną i podkreślił, że należy dokładnie przyjrzeć się pracy wszystkich osób 

pracujących w przedszkolu, ponieważ obawy rodziców są uzasadnione. Rodzice uważają,  

że zmniejszenie zatrudnienia o etat niań spowoduje u dzieci pogorszenie poczucia 

bezpieczeństwa. Zapowiedział, że w tej sprawie do końca tego tygodnia publicznie przedstawi 

swoje stanowisko 

 Nadmienił, że utworzenie Centrum Usług Wspólnych jest dużym przedsięwzięciem. 

Przed uruchomieniem pracy Centrum wystąpiły pewne niejasności, które należy wyjaśnić, 

dlatego niebawem odbędzie się spotkanie z dyrektorami suwalskich przedszkoli oraz szkół 

podstawowych i średnich.   

 

Jarosław Schabieński podkreślił, że pewne rozwiązania są już sprawdzone i obecność niań  

w przedszkolach jest niezbędna, ponieważ w życiu dzieci pełnią rolę emocjonalną, której nie 

da się niczym zastąpić. Ingerencja rodziców w tym temacie jest zrozumiała i sygnalizuje,  

że obawiają się pogorszenia poczucia bezpieczeństwa swoich dzieci w przedszkolach.     

Uważa też, że ideą  budżetu obywatelskiego nie jest przeznaczanie jego środków 

finansowych na remonty szkół.  

 

Mariola B. Karpińska w imieniu Klubu Radnych „Prawo i Sprawiedliwość” zwróciła się  

do  władz miasta o nielikwidowanie etatów niań w suwalskich przedszkolach. W grupach 

sześcioletnich są też dzieci pięcioletnie i niektóre z nich potrzebują pomocy przy  

np. czynnościach higienicznych. W sytuacji gdy nie będzie niań, nauczyciel nauczania 

wczesnoszkolnego, którego zadaniem jest realizowanie podstawy programowej,  będzie musiał 

np. pomóc jakiemuś dziecku umyć rączki. Tak więc siłą rzeczy, nauczyciel tej podstawy 

programowej nie zrealizuje. Przełoży się to na nieprzygotowanie dzieci do klas 1-3.  

Rola wychowawcy znacząco różni się od roli niani i na to pieniądze powinny się znaleźć.  

 

Ewa B. Sidorek – Zastępca Prezydenta Miasta – odnosząc się do remontów szkół,  

nie zgodziła się z wydawaniem publicznych opinii, że warunki pracy w suwalskich placówkach 

oświatowych są fatalne. Podkreśliła, żeby całościowo przyjrzeć się pracy, jaką wykonano  

w suwalskich placówkach. Porównać chociażby dawny wygląd zewnętrzny i wewnętrzy 

Zespołu Szkół nr 1, czy Szkoły Podstawowej nr 9. Wykonano prace remontowe  

w przedszkolach i Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej. Bardzo dużo środków finansowych, 

pochodzących wyłącznie z budżetu miasta przeznaczono na wyposażenie szkół, m.in. w sale 

do doświadczeń chemicznych, w sale fizyczne, w projektory i monitory, powstało wiele boisk 

przy szkołach. Utworzona w szkołach aż 20 oddziałów przedszkolnych. Obecnie ma miejsce 

budowa Szkoły Podstawowej nr 4 sfinansowana z budżetu miasta. Poprosiła, żeby przedłożoną 

Informację… analizować całościowo a nie wybiórczo i policzyć jak wysokie nakłady finansowe 

są przewidziane rokrocznie na oświatę.  

W związku z przyjętym harmonogramem prac Centrum Usług Wspólnych odbywały się 

spotkania z pracownikami i Pełnomocnikiem Prezydenta Miasta ds. org. CUW. Nadmieniła,  
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że sama też spotykała się z pracownikami CUW w celu organizacji pracy. W ubiegłym tygodniu 

dotarły do niej informacje, że pewne kwestie nie zostały do końca wyjaśnione. W związku  

z powyższym odbyło się jeszcze jedno robocze spotkanie z Sekretarzem Miasta, Skarbnikiem 

Miasta oraz zespołami biorącymi udział w tym procesie. Podkreśliła, że przy tworzeniu tego 

typu instytucji zawsze korzysta się z pewnych szablonów, ale dla specyfiki pewnego 

środowiska jest to cały czas ewaluowane i napotykane zmiany trzeba od razu wprowadzać. 

Działalność Centrum Usług Wspólnych ma służyć zarówno poprawie jakości  funkcjonowania 

szkół jak i kwestii finansowych ze strony organu prowadzącego.  

Zgodziła się z przedmówcami, że dzieci przebywające w przedszkolach powinny mieć 

zapewnioną bardzo dobrą opiekę i jest przekonana, że suwalskie dzieci taką opiekę mają. 

W sprawie niań w suwalskich przedszkolach odbyło się wiele spotkań z dyrektorami oraz 

rodzicami. Celem jest reorganizacja polegająca na tym, że w przedszkolach będzie tyle 

oddziałów ile jest pań z obsługi, czyli woźnych i niań. Jest przekonana, że przedszkola 

zrealizują to zadanie właściwie, ponieważ harmonogram pracy tych placówek jest jej bardzo 

dobrze znany.   

 

W związku z tym, że więcej uwag i pytań nie wniesiono, Zdzisław Przełomiec 

stwierdził, że Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w Mieście Suwałki  

za rok szkolny 2018/2019 została przyjęta.  

 

 

Ad pkt. 7 

Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej  

w Suwałkach w sprawie  Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii w Suwałkach na 2020 rok.  

Informacja stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że powyższą informację radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych. Zapytał, czy są uwagi i pytania w tym zakresie.       

 

Uwag i pytań nie wniesiono.  

 

Zdzisław Przełomiec stwierdził, że Informacja z konsultacji społecznych dotyczących 

projektu uchwały Rady Miejskiej w Suwałkach w sprawie  Miejskiego Programu Profilaktyki 

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii w Suwałkach  

na 2020 rok została  przyjęta.  

 

 

Ad pkt. 8 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie Miejskiego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii w Suwałkach 

na 2020 rok.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały  

– załącznik nr 11 do protokołu. 
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Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji – załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Jacek Roszkowski podziękował Suwalskiej Radzie Działalności Pożytku Publicznego  

za  propozycje zmian do powyższego projektu uchwały, które w końcowej fazie nie zostały 

przyjęte. Zasugerował, żeby w skład Miejskiej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 

w Suwałkach wchodził tylko jeden radny z każdego Klubu Radnych oraz w miejsce urzędników 

specjaliści, którzy lepiej spełnialiby wymagania ustawowe. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk – wnoszone propozycje i uwagi do Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii zawsze 

wywołują kontrowersje i dyskusje. Dlatego też z tzw. ostrożności procesowej skierował wnioski 

Suwalskiej Rady Działalności Pożytku Publicznego do Komisji Spraw Społecznych  

i Bezpieczeństwa, która wypracowała opinię, żeby tych wniosków nie uwzględniać. Stwierdził,  

że nie wyraża zdania na temat wysokości wynagrodzenia członków Miejskiej Komisji 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i pozostawia tę sprawę Radnym Rady Miejskiej  

w Suwałkach.  

 

Wojciech Pająk – wysokość wynagradzania członków Miejskiej Komisji Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych jest sprawą dyskusyjną i była poruszona również na posiedzeniu Klubu 

Radnych „Łączą nas Suwałki”. Zdania Radnych w tym temacie są podzielone. Większość ciał 

doradczych w naszym mieście spełnia swoje funkcje społecznie. Niemniej jednak członkostwo  

w ww. Komisji jest dodatkową pracą, wykonywaną z pełnym zaangażowaniem i użyciem własnego 

środka transportu, by dojechać do punktów gdzie sprzedawany jest alkohol.  Jego zdaniem praca  

w tej Komisji powinna być wynagradzana, choćby po to by zwiększać swoje kompetencje  

w  przeciwdziałaniu alkoholizmowi w naszym mieście.   

 

Jacek Roszkowski  w imieniu radnych Klubu Prawa i Sprawiedliwości, zgodnie z propozycjami 

i argumentacją Suwalskiej Rady Działalności Pożytku Publicznego, zgłosił wniosek  

o wprowadzenie do przedłożonego projektu następujących zmian:  

1) w Załączniku w punkcie VI ustęp 1 otrzymuje brzmienie „1. Członek Komisji za udział  

w pracach podzespołów problemowych w danym miesiącu otrzymuje: 

• za pierwsze posiedzenie wynagrodzenie w wysokości 8% aktualnego minimalnego 

wynagrodzenia, 

• za każdy następny udział dodatkowe wynagrodzenie w wysokości 2% aktualnego 

minimalnego wynagrodzenia.”; 

2) w Załączniku w punkcie VI ustęp 2 otrzymuje brzmienie: „2. Przewodniczący, jego zastępca 

oraz przewodniczący podzespołów za udział w pracach podzespołów problemowych w danym 

miesiącu otrzymują: 

• za pierwsze posiedzenie wynagrodzenie w wysokości 12% aktualnego minimalnego 

wynagrodzenia, 

• za każdy następny udział dodatkowe wynagrodzenie w wysokości 2% aktualnego 

minimalnego wynagrodzenia”; 

3) w Załączniku w punkcie VI ustęp 4 otrzymuje brzmienie: „4. Za udział w pracach zespołów 

interdyscyplinarnych lub grupach roboczych przewodniczący, jego zastępca oraz członkowie  
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Komisji w danym miesiącu otrzymują:   

• za pierwsze posiedzenie wynagrodzenie w wysokości 8% aktualnego minimalnego 

wynagrodzenia, 

• za każdy następny udział dodatkowe wynagrodzenie w wysokości 2% aktualnego 

minimalnego wynagrodzenia.”; 

4) w Załączniku w punkcie VI ustęp 7 otrzymuje brzmienie: „Na wynagrodzenia członków 

MKRPA za udział w posiedzeniach: 

- plenarnych, 

- podzespołów ds. motywowania do leczenia odwykowego, 

- podzespołu ds. kontroli punktów sprzedaży i podawania napojów alkoholowych, 

- podzespołu ds. kontroli realizacji zadań Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii, 

- Zespołu Interdyscyplinarnego, 

- grup roboczych Zespołu Interdyscyplinarnego 

zaplanowano szacunkową kwotę w wysokości 150.000 zł (szacunkowa kwota liczona  

od prognozowanego minimalnego wynagrodzenia w wysokości 2.600,00 zł w 2020 r.).   

5) w Załączniku w punkcie IV. ZADANIA PROGRAMU wynikające z ustawy o zdrowiu 

publicznym, ustawy o wychowaniu w trzeźwości i ustawy o przeciwdziałaniu narkomanii  

w podpunkcie IV. Profilaktyka uzależnień ostatnie zdanie otrzymuje brzmienie: „Szacunkowa 

kwota przeznaczona na realizację zadań to co najmniej: 330.000 zł.” 

Podkreślił, że przedstawione propozycje nie rodzą skutków finansowych dla budżetu miasta. 

 

Głosowanie nad powyższym wnioskiem Radnego Jacka Roszkowskiego: 

„za”     – 8 radnych 

„przeciw”    – 12 radnych   

„wstrzymało się”  – 2 radnych   

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec stwierdził, że wniosek nie został przyjęty. 

 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” 16 głosów) przyjęta została  

 

Uchwała Nr XIV/197/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

w sprawie Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii w Suwałkach na 2020 rok 

– stanowi załącznik nr 15 do protokołu 
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Ad pkt. 9 

Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zadań Miasta 

Suwałki realizowanych w roku 2019 ze środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji 

Osób Niepełnosprawnych.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały –  

załącznik nr 16 do protokołu 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji –  załącznik nr 17 do protokołu 

 

Głosów w dyskusji nie stwierdzono. 

 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” 22 głosy) przyjęta została  

 

Uchwała Nr XIV/198/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie określenia zadań Miasta Suwałki realizowanych  

w roku 2019 ze środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

–  stanowi załącznik nr 19 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 10 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Statutu Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Rodzinie w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały –  

załącznik nr 20 do protokołu 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji –  załącznik nr 21 do protokołu 

 

Głosów w dyskusji nie stwierdzono. 

 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie ( „za” 22 głosy) przyjęta została  
 

Uchwała Nr XIV/199/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

uchwalenia Statutu Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach 

–  stanowi załącznik nr 23 do protokołu 
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Ad pkt. 11 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany statutu Centrum Usług Wspólnych  

w Suwałkach.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały –  

załącznik nr 24 do protokołu 

 

Anna Ruszewska – Przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię Komisji 

– załącznik nr 25 do protokołu 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię Komisji 

–  załącznik nr 26 do protokołu 

 

Jarosław Schabieński – wyraźnie widzi, że jeden z celów Centrum Usług Wspólnych na pewno 

będzie zrealizowany, tj. oszczędność w placówkach oświatowych, ponieważ utrzymanie tego 

Centrum będzie kosztowało mniej niż administrację szkolną. Pytaniem jest, czy ten projekt jest 

dobrze przygotowany i do końca przemyślany oraz przede wszystkim, czy podniesie jakość pracy 

szkół.   

 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” 14 głosów) przyjęta została  

 

Uchwała Nr XIV/200/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

w sprawie zmiany statutu Centrum Usług Wspólnych w Suwałkach 

–  stanowi załącznik nr 28 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 12 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia wysokości 

opłat za pobyt dziecka w żłobku prowadzonym przez Miasto Suwałki oraz określenia 

maksymalnej opłaty za wyżywienie w żłobku. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały –  

załącznik nr 29 do protokołu 

 

Anna Ruszewska – Przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię Komisji 

– załącznik nr 30 do protokołu 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię Komisji 

–  załącznik nr 31 do protokołu 
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Głosów w dyskusji nie stwierdzono. 

 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 
 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” 22 głosy) przyjęta została  
 

Uchwała Nr XIV/201/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za pobyt  

dziecka w żłobku prowadzonym przez Miasto Suwałki oraz określenia  

maksymalnej opłaty za wyżywienie w żłobku 

–  stanowi załącznik nr 33 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 13 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie stwierdzenia przekształcenia dotychczasowego 

Ośrodka Dokształcania i Doskonalenia Zawodowego w Suwałkach i dotychczasowego 

Centrum Kształcenia Praktycznego nr 2 w Suwałkach, wchodzących w skład Zespołu 

Szkół Technicznych w Suwałkach, w Centrum Kształcenia Zawodowego nr 1  

w Suwałkach wchodzące w skład Zespołu Szkół Technicznych w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały  

wraz z autopoprawką – załącznik nr 34 do protokołu 

 

Anna Ruszewska – Przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię Komisji 

– załącznik nr 35 do protokołu 
 

Głosów w dyskusji nie stwierdzono. 

 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 
 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” 22 głosy) przyjęta została 
 

Uchwała Nr XIV/202/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

w sprawie stwierdzenia przekształcenia dotychczasowego Ośrodka Dokształcania  

i Doskonalenia Zawodowego w Suwałkach i dotychczasowego Centrum Kształcenia 

Praktycznego nr 2 w Suwałkach, wchodzących w skład Zespołu Szkół Technicznych  

w Suwałkach, w Centrum Kształcenia Zawodowego nr 1 w Suwałkach wchodzące  

w skład Zespołu Szkół Technicznych w Suwałkach 

-  stanowi załącznik nr 37 do protokołu 
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Ad. 14 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie stwierdzenia przekształcenia dotychczasowego 

Ośrodka Dokształcania i Doskonalenia Zawodowego nr 2 w Suwałkach i dotychczasowego 

Centrum Kształcenia Praktycznego w Suwałkach,  wchodzących w skład Zespołu Szkół 

nr 6 im. Karola Brzostowskiego w Suwałkach, w Centrum Kształcenia Zawodowego nr 2 

w Suwałkach wchodzące w skład Zespołu Szkół nr 6 im. Karola Brzostowskiego 

w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały  

wraz z autopoprawką – załącznik nr 38 do protokołu 

 

Anna Ruszewska – Przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię Komisji 

– załącznik nr 39 do protokołu 

 

Głosów w dyskusji nie stwierdzono. 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie( „za” 22 głosy)  przyjęta została 

 

Uchwała Nr XIV/203/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

w sprawie stwierdzenia przekształcenia dotychczasowego Ośrodka Dokształcania  

i Doskonalenia Zawodowego nr 2 w Suwałkach i dotychczasowego Centrum Kształcenia 

Praktycznego w Suwałkach,  wchodzących w skład Zespołu Szkół nr 6 im. Karola 

Brzostowskiego w Suwałkach, w Centrum Kształcenia Zawodowego nr 2 w Suwałkach 

wchodzące w skład Zespołu Szkół nr 6 im. Karola Brzostowskiego w Suwałkach 

–  stanowi załącznik nr 41 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 15 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia obowiązujących w 2020 r. wysokości 

opłat i kosztów związanych z usunięciem i przechowywaniem pojazdów na terenie Gminy 

Miasta Suwałki. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały  

–  załącznik nr 42 do protokołu 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego przedstawił 

opinię Komisji – załącznik nr 43 do protokołu 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię Komisji 

– załącznik nr 44 do protokołu 
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Głosów w dyskusji nie stwierdzono. 

 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” 22 głosy) przyjęta została 

 

Uchwała Nr XIV/204/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

w sprawie ustalenia obowiązujących w 2020 r. wysokości opłat i kosztów związanych  

z usunięciem i przechowywaniem pojazdów na terenie Gminy Miasta Suwałki 

– stanowi załącznik nr 46 do protokołu 

 

Ad pkt. 16 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie określenia 

przystanków komunikacyjnych w Suwałkach, których właścicielem albo zarządcą  

jest Gmina Miasto Suwałki, warunków i zasad korzystania z nich oraz ustalenia stawki 

opłat za korzystanie z tych przystanków. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały  

– załącznik nr 47 do protokołu 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego przedstawił 

opinię Komisji – załącznik nr 48 do protokołu 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię Komisji 

– załącznik nr 49 do protokołu 

 

Głosów w dyskusji nie stwierdzono. 

 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” 22 głosy) przyjęta została 

 

Uchwała Nr XIV/205/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie określenia przystanków  

komunikacyjnych w Suwałkach, których właścicielem albo zarządcą jest  

Gmina Miasto Suwałki, warunków i zasad korzystania z nich oraz ustalenia stawki  

opłat za korzystanie z tych przystanków 

– stanowi załącznik nr 51 do protokołu 
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Ad pkt. 17 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego rejonu ulicy Studzieniczne w Suwałkach.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały  

– załącznik nr 52 do protokołu 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego przedstawił 

opinię Komisji – załącznik nr 53 do protokołu 

 

Głosów w dyskusji nie stwierdzono. 

 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” 21 głosy) przyjęta została 

 

Uchwała Nr XIV/206/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego rejonu ulicy Studzieniczne w Suwałkach 

– stanowi załącznik nr 55 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 18 

Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały  

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego 

pomiędzy ulicą Reja a ulicą Szpitalną w Suwałkach. 
 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały  

wraz z autopoprawką – załącznik nr 56 do protokołu 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego przedstawił 

opinię Komisji – załącznik nr 57 do protokołu 
 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię Komisji 

– załącznik nr 58 do protokołu 

 

Głosów w dyskusji nie stwierdzono. 
 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” 22 głosy) przyjęte zostało 
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Obwieszczenie 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu położonego pomiędzy ulicą Reja a ulicą Szpitalną w Suwałkach 

– stanowi załącznik nr 60 do protokołu 

 

Zdzisław Przełomiec ogłosił 15 minutową przerwę. 

 

 

Ad pkt. 19 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2019 rok. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały  

wraz z autopoprawką – załącznik nr 61 do protokołu 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię Komisji 

– załącznik nr 62 do protokołu 

 

Głosów w dyskusji nie stwierdzono. 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” 15 głosów) przyjęta została 
 

Uchwała Nr XIV/207/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

zmian w budżecie miasta na  2019 rok 

– stanowi załącznik nr 64 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 20 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2019-2040.   

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odczytał wniosek o podjęcie uchwały  

wraz z autopoprawką – załącznik nr 65 do protokołu 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię Komisji 

– załącznik nr 66 do protokołu 

 

Głosów w dyskusji nie stwierdzono. 

 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 
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W wyniku głosowania większością głosów („za” 14 głosów) przyjęta została 

 

Uchwała Nr XIV/208/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Suwałki na lata 2019-2040 

– stanowi załącznik nr 68 do protokołu 

 

 

 

Ad pkt. 21 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieuwzględnienia petycji Fundacji  

Rozwoju Obrotu Bezgotówkowego w Warszawie w sprawie  wprowadzenia płatności 

bezgotówkowych. 

 

Kamil Klimek –  Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji odczytał opinię Komisji 

– załącznik nr 69 do protokołu 

 

Głosów w dyskusji nie stwierdzono. 
 

Przystąpiono do głosowania. 

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” - 22 głosy) przyjęta została  

 

Uchwała Nr XIV/209/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

w sprawie nieuwzględnienia petycji Fundacji Rozwoju Obrotu Bezgotówkowego  

w Warszawie w sprawie  wprowadzenia płatności bezgotówkowych 

- stanowi załącznik nr 71 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 22 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia insygniów Miasta Suwałki 

i zasad ich używania. 

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że przedmiotowy projekt uchwały powstał z inicjatywy 

radnych Rady Miejskiej w Suwałkach zgodnie z § 37 ust. 1 pkt 1 Statutu Miasta Suwałk. 

Inicjatywa ustanowienia insygniów jest ściśle związana ze zbliżającym się jubileuszem  

300-lecia naszego miasta oraz 30-leciem suwalskiego samorządu. Dodać należy,  

że ustanowione insygnia w sposób wyraźny podkreślą dorobek wiekowy Miasta Suwałki, 

wzmocnią  jego rozpoznawalność i przyczynią się do uwiarygodnienia miasta jako społeczności 

z trzywiekową tradycją. Będą również służyć kolejnym pokoleniom, które po nas nastaną. 

Insygnia władzy występują w większości miast w kraju, a także w naszym regionie  
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m.in. w Augustowie, Giżycku, Białymstoku, Olsztynie, Ostrołęce i gminie Suwałki. 

Przypomniał, że Suwałki należą do tej grupy miast, których obowiązujący obecnie herb  

nie został pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Heraldyczną i Ministra Spraw 

Wewnętrznych i Administracji. Na potrzeby przedmiotowych insygniów dokonano niewielkich 

korekt herbu, który wraz z insygniami otrzymał opinię pozytywną. Otwiera to zatem drogę 

Wysokiej Radzie do ewentualnej pracy nad zmianą herbu Miasta Suwałki. Zgoda MSWiA  

na nowy herb przynosi możliwość i zobowiązuje do dalszych prac w tym zakresie. Nadmienił 

również, że szczegółowe uzasadnienie w tym temacie radni otrzymali wraz z materiałami 

sesyjnymi. 

 

Bogdan Bezdziecki – Przewodniczący Komisji Kultury, Sportu i Turystyki przedstawił opinię 

Komisji – załącznik nr 72 do protokołu 
 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji – załącznik nr 73 do protokołu 
 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego przedstawił 

opinię Komisji – załącznik nr 74 do protokołu 
 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – załącznik nr 75 do protokołu 
 

Anna Ruszewska – Przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię Komisji 

–  załącznik nr 76 do protokołu 

 

Bogdan Bezdziecki nie negując potrzeby ustanowienia insygniów stwierdził, że kolejność działań 

w tej sprawie nie jest zachowana. Uważa, że najpierw należy zmienić załącznik do uchwały  

w sprawie Statutu Miasta Suwałk, który dotyczy jednolitego wzoru herbu Suwałk. Obecnie 

głosując nad projektem uchwały dotyczącej insygniów herb Miasta Suwałk jest poprawiony,  

lecz tak naprawdę nie ma on umocowania statutowego. Jeśli omawiany projekt uchwały zostanie 

pozytywnie przegłosowany to będzie trzeba jak najszybciej tę sprawę uregulować, szczególnie  

z tego względu, iż niektóre instytucje oraz służby wystąpiły z wnioskiem o udostępnienie wzoru 

herbu do użytkowania. Poprosił o jak najszybsze prace i uregulowanie tego w statucie.   

 

Jacek Roszkowski – Miasto Suwałki nie posiadało insygniów samorządowych i dzięki temu 

wyróżniało się spośród innych miast, pokazywało, że nie jesteśmy małostkowi. Potrzebę 

ustanowienia insygniów argumentowano powołując się na piękną tradycję i historię naszego 

miasta. Jednakże historia Kamedułów cechuje się skromnością w pełni oddaną Bogu i ludziom. 

Ponadto motto Kamedułów brzmi: „módl się i pracuj”. Postacie Św. Rocha i Św. Romualda 

widniejące na herbie miasta różnią się od tych, które są na wzorach insygniów. Na obecnym herbie 

Św. Roch i Św. Romuald są postaciami skromnymi, modlącymi się, a na herbie umieszczonym  

na insygniach widnieje postać, która swobodnie macha ręką. Ponadto wydano 25 tys. zł  

na „błyskotki”, a przecież wielokrotnie odmawiano znacznie mniejszej pomocy finansowej.  

Poza tym regulamin używania insygniów też przysporzy wiele problemów, gdyż już pojawiły się 

sugestie dotyczące zmian jego zapisów. Uważa, że została naruszona logiczna kolejność działań. 

Nie można głosować za przyjęciem insygniów skoro widnieje na nich herb, który nie został przez 

Radę Miejską przyjęty. Jego zdaniem herb jest ważniejszy, ponieważ reprezentuje Miasto Suwałki 
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i jego mieszkańców. Jeżeli uchwała w sprawie insygniów zostanie teraz pozytywnie 

przegłosowana, to herb również. Uważa, że nie powinno podejmować się tej uchwały bądź ją 

wstępnie odrzucić.    

 

Kamil Klimek - nawiązując do wypowiedzi radnego Jacka Roszkowskiego - zwrócił uwagę,  

że nieodłącznym elementem ważnych uroczystości obchodzonych w Suwałkach jest Msza Święta, 

w których uczestniczą przedstawiciele organu stanowiącego i wykonawczego. Uchwalenie 

insygniów uświetni zbliżający się piękny jubileusz naszego miasta. Insygnia mają za zadanie łączyć 

mieszkańców Suwałk a nie dzielić. To nie są insygnia Prezydenta Miasta czy Przewodniczącego 

Rady, tylko osób, które w przyszłości będą sprawować te ważne funkcje.  

 

Anna M. Gawlińska zapytała, czy znane są koszty zmiany herbu, prócz tego, że za projekt już 

zapłacono. Nikt nie wie, jak nowy herb będzie wprowadzany do użytkowania. Mieszkańcy pytają, 

dlaczego herb będzie zmieniany i czego dotyczą niezgodności w herbie. 

 

Zdzisław Przełomiec podkreślił, że procedura przejścia przez Komisję Heraldyczną jest niebywale 

skomplikowana. W obecnej Radzie Miejskiej są radni z 17-letnim stażem, którzy mogą 

potwierdzić, że w każdej kadencji była dyskusja na temat herbu i podejmowano próby uzyskania 

zgody na legalne i oficjalne posługiwanie się nim. Jak dotąd takiej zgody nie uzyskano. Dopiero 

teraz została wydana zgoda Komisji Heraldycznej i popisana przez Ministra Spraw Wewnętrznych  

i Administracji. Podkreślił, że nie ma ściśle określonej kolejności działań. Pierwszym etapem jest 

zatwierdzenie insygniów, których  integralna częścią jest herb. W następnej kolejności należałoby 

zająć się procedurami dotyczącymi herbu, co z pewnością jest sprawą oczekiwaną przez wielu 

z nas. Doskonałą okazją na przyjęcie poprawnego herbu byłaby uroczysta sesja Rady Miejskiej 

zwołana w marcu przyszłego roku z okazji obchodów 300-lecia Suwałk.  

 

Jacek Roszkowski odnosząc się do wypowiedzi radnego Kamila Klimka przyznał, że nie wie jak 

insygnia władzy mogą łączyć wszystkich mieszkańców w jedno. Zdania mieszkańców na temat 

insygniów są różne i nie należy ich traktować jako dobro wspólne. Jego zdaniem dobrem wspólnym 

jest herb Miasta, który będzie przemyślany i przedyskutowany z  mieszkańcami na każdym etapie 

prac. Zaznaczył, że dla mieszkańców bardzo ważny jest herb a nie insygnia. 

 

Sławomir Sieczkowski zwrócił uwagę, że po ustanowieniu insygniów będą obowiązywały dwa 

herby: jeden, który widnieje między innymi na sztandarze Miasta Suwałk i drugi, który widnieje 

na insygniach. Koszty związane z wymianą herbu będą ogromne. W związku z powyższym zapytał 

Prezydenta Miasta jak długo będą funkcjonowały oba herby i jakie są przewidywane koszty 

związane z jego wymianą. Przypomniał, że kiedy rozmawiano o zabezpieczeniu środków 

finansowych w budżecie miasta na wykonanie insygniów, ugrupowanie Radnych „Mieszkańcy 

Suwałk” uważało, że są sprawy o wiele ważniejsze. Na obecnym etapie, kiedy pieniądze na 

insygnia zostały już wydane, należy dokładniej doprecyzować zasady ich używania. Obecne zapisy 

mówią o tym, że insygnia będą używane tylko wtedy, kiedy osoby uprawnione do ich noszenia, 

czyli Prezydent Miasta i Przewodniczący Rady Miejskiej tak zdecydują. Uważa też, że insygnia 

powinny być nakładane na każdej sesji Rady Miejskiej. Następnie zgłosił wniosek formalny,  

żeby w Załączniku nr 2 do o projektu uchwały w sprawie ustanowienia insygniów Miasta Suwałki 

i zasad ich używania w § 6 ust. 1 wykreślić słowa „pierwszej i ostatniej”, w ust. 3 uszczegółowić 

święta miejskie i państwowe oraz wykreślić ust. 7 i 8. 
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Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk – w związku z tym, że w przyszłym roku 

będzie obchodzony piękny jubileusz naszego miasta, stwierdził, że do tego czasu należałoby 

uporządkować sprawy dotyczące insygniów oraz herbu. Obecny herb obowiązuje w Suwałkach 

od ponad 50 lat i dokładnie nie wiadomo, kiedy została zmieniona chociażby dolna część herbu.  

W załącznikach uchwał dotyczących tytułu „Zasłużonego dla Miasta Suwałk” oraz 

„Honorowego Obywatela Miasta Suwałk” są wzory odznak, na których też jest inny herb.  

Herb widniejący na insygniach uzyskał pozytywną opinię Komisji Heraldycznej składającej się 

z 13 specjalistów, czego w ubiegłych latach nie udało się zrobić i to jest bardzo istotne. Jeżeli 

dziś zostanie pozytywnie zaopiniowana uchwała odnośnie insygniów, to jak najszybciej należy 

zająć się sprawą herbu. Koszty, które zostaną poniesione na wydatki związane z nowym herbem 

są nieuniknione. Jednakże uważa, że nie należy robić tzw. rewolucji i wszystkiego od razu 

zmieniać. Nieracjonalnym działaniem byłaby wymiana wszystkich sztandarów lub tabliczek  

nazwami ulic, na których jest herb naszego miasta. Natychmiastowa ich wymiana byłaby 

ogromnym wydatkiem, a należy przecież pamiętać o innych wydatkach budżetowych. 

Niemniej jednak od strony formalno-prawnej trzeba w końcu uporządkować i wprowadzić 

właściwy herb Miasta Suwałk.  

 Odnośnie nakładania insygniów na każdą sesję Rady Miejskiej osobiście uważa,  

że należy ograniczyć się do wzniosłych i historycznych momentów oraz szczególnych 

uroczystości w mieście. W związku z powyższym jest przeciwny proponowanym przez 

radnego Sławomira Sieczkowskiego zmianom zapisów dotyczących zasad używania insygniów 

i poprosił Wysoką Radę o przyjęcie przedłożonego projektu uchwały bez zmian. 

 

Zdzisław Przełomiec w kwestii nakładania insygniów na każdą sesję Rady osobiście wolałby, 

ażeby takiej konieczności nie było. Zwrócił uwagę, że sesje mogą być wyjazdowe, krótkie  

lub zwołane w trybie natychmiastowym i wówczas może zdarzyć się sytuacja, kiedy insygnia 

nie zostaną użyte a wtedy  zapisy uchwały nie będą zrealizowane. 

 

Mariola Karpińska stwierdziła, że pełnienie funkcji Prezydenta Miasta i Przewodniczącego 

Rady Miejskiej jest na tyle ważne, że warto wydać 25 tys. zł na insygnia, pomimo tego, że jest 

to duża kwota. Ponadto insygnia uświetnią obchody 300-lecia Suwałk.  

 

Wojciech Pająk odniósł się do wniosku Sławomira Sieczkowskiego w kwestii wymienienia 

świąt, podczas których nakładane byłyby insygnia. Uważa, że trudno byłoby wszystkie 

uroczystości, na których obecny jest Prezydent i Przewodniczący rozdzielać i decydować, które 

są ważniejsze. 

 

Jarosław Schabieński uważa, że kolejność prac w sprawie insygniów i herbu nie jest właściwa. 

Obchody 300-lecia Suwałk są bardzo ważne i opracowywane logo związane z tą uroczystością 

zostaje pozbawione wizerunku poprawnego herbu Miasta Suwałk. Te dwie sprawy są ze sobą 

zupełnie niekompatybilne. Zaznaczył, że tworzone są insygnia Miasta Suwałk a równocześnie 

nie dba się o właściwe ich eksponowanie. Jeśli chodzi o wprowadzenie do użytkowania nowego 

herbu podkreślił, że należy zastanowić się w jakiej perspektywie czasowej trzeba to zrobić. 

 

 Poddano pod głosowanie wniosek radnego Sławomira Sieczkowskiego o zdjęcie  

z porządku obrad sesji punktu dotyczącego zaopiniowania projektu uchwały w sprawie 

ustanowienia insygniów Miasta Suwałki i zasad ich używania. 
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Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

Głosowanie: „za” – 7 radnych; „przeciw” – 13 radnych; „wstrzymało się” – 2 radnych   

 

Zdzisław Przełomiec stwierdził, że wniosek nie został przyjęty. 

 

Poddano pod głosowanie wniosek radnego Sławomira Sieczkowskiego, ażeby w Załączniku  

nr 2 do o projektu uchwały w sprawie ustanowienia insygniów Miasta Suwałki i zasad ich używania 

w pkt. 6 ppkt. 1 wykreślić słowa „pierwszej i ostatniej”, w ppkt. 3 uszczegółowić święta miejskie  

i państwowe oraz wykreślić pkt. 7 i 8. 

 

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

Głosowanie: „za” – 6 radnych; „przeciw” – 14 radnych; „wstrzymało się” – 2 radnych   

 

Zdzisław Przełomiec stwierdził, że wniosek nie został przyjęty. 

 

Więcej głosów nie stwierdzono. 

 

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.  

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” 17 głosów) przyjęta została 

 

Uchwała Nr XIV/210/2019 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 27 listopada 2019 r. 

ustanowienia insygniów Miasta Suwałki i zasad ich używania 

- stanowi załącznik nr 80  do protokołu 

 

 

Ad pkt. 23 

Wnioski i oświadczenia radnych. 

 

Jacek Roszkowski w związku z często poruszanym tematem insygniów i herbu zaprosił  

na spotkanie z Panem Sławomirem Filipowiczem z Archiwum Państwowego w Suwałkach, 

które odbędzie się po tej sesji. 

 

Sławomir Sieczkowski nawiązując do wcześniejszej rozmowy na temat suwalskiej oświaty 

podkreślił, że nie zgadza się z opiniami, iż mało przeznacza się środków finansowych  

na inwestycje w suwalskich szkołach. 

 

Mariola Karpińska poprosiła Prezydenta Miasta o rozwagę przy decyzjach podejmowanych  

w sprawie wycinki drzew w Suwałkach, m.in. przy ulicy Klonowej. Nadmieniła, że złoży 

interpelację w tej sprawie. 

 

Anna Gawlińska w imieniu mieszkańców poprosiła o przedstawienie różnic pomiędzy 

obowiązującym herbem a herbem widniejącym na insygniach.  
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Mariusz Klimczyk podkreślił, że dzisiejszą uchwałą podjęto decyzję o ustanowieniu insygniów, 

których elementem składowym jest klejnot w postaci herbu Miasta Suwałk w nowym wzorze  

i  niebawem powinno się zmienić również uchwałę w sprawie Statutu, której załącznikiem jest herb.  

Pierwszą podstawową niezgodnością na obecnie obowiązującym herbie jest tło w kolorze żółtym 

lub złotym pod trzema górami. Nigdzie nie znaleziono historycznego wytłumaczenia skąd się 

wzięła ta barwa i z czym jest związana. W akcie nadającym prawa magdeburskie dla Miasta Suwałk 

jest zapis „że te miasteczko jest założone pod tytułem Św. Romualda i Św. Rocha tedy mają na znak 

protekcji używać na pieczęci miejskiej tych Świętych przy trzech górach z krzyżem i koroną”  

i jest to początek tworzenia pieczęci, która pochodzi z 1720 roku. Następnie wzór został 

przeniesiony z pieczęci na herb. Zgodnie z opinią heraldyczną na obowiązującym herbie nie ma ani 

Św. Romualda ani Św. Rocha. U Św. Romualda brakuje laski a u Św. Rocha przy lasce nie ma 

tykwy, które są ich emblematami. Kolejną niezgodnością jest kwestia umiejscowienia korony  

na szczycie jednej z trzech gór. Przeważnie wzgórza wieńczą krzyże a nie korony. Na pieczęci 

dokładnie widać, jak na trzech górach jest usadowiony krzyż a wyżej korona.  

 

Zdzisław Przełomiec dziękując Radnym za przyjęcie uchwały w sprawie insygniów dodał jeszcze,  

że insygnia obok herbu, flagi, hejnału i sztandaru, a także klucza, pieczęci i dzwonka jednoczą 

lokalnych mieszkańców, zachęcają do wspólnego działania w dobrych i słusznych sprawach, mają 

charakter wyróżniający daną społeczność. Używane podczas uroczystości państwowych czy 

lokalnych podkreślają powagę i znaczenie, ale także nadają szczególnego wymiaru i rangi.  

W naszym województwie aż 14 samorządów miejskich ma insygnia. Niemal wszystkie powiaty  

w Polsce mają już herby i flagi, lecz niemal 40% z nich używa ich niezgodne z prawem.   

 

 

Ad pkt. 36 

Zakończenie obrad XIV sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że  najbliższa sesja planowana jest  wstępnie na dzień  

18 grudnia 2019 r. w sali nr 26 Urzędu Miejskiego.  

 

Kończąc XIV sesję Rady Miejskiej podziękował przybyłym za uczestnictwo w obradach                   

a radnym za aktywny udział. 

 

Na tym protokół zakończono. 

Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

Zdzisław Przełomiec 

 
Protokół sporządziła:                                                        

Katarzyna Gałazin 

 

Inspektor w Biurze Rady Miejskiej  

Urzędu Miejskiego w Suwałkach 


